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Slovo úvodem

sem rád, že se nám 
podařilo připravit další 
číslo zpravodaje, ve 
kterém se objevují noví 
přispěvatelé a řada 
zajímavých článků ze života 
obce. Komix je v tomto 
čísle v trochu zjednodušené 
podobě, kterou jste 
viděli už na hodových 
pohlednicích. Kreslíř byl 
bohužel dlouho pryč a byl 
zavalen jinou prací. Určitě 
jej ale chceme pro příště 
zachovat v předchozí 
podobě.
Hlavní téma patří velatické 
vodě. Sepsali jsme 
nejen základní provozní 
informace a zajímavosti, 
ale oslovili jsme i paní 
Žádníkovou, která má 
dlouholetou praxi z Krajské 
hygienické stanice JMK. 
Popsala nám tedy, jaký vliv 
na zdraví má tvrdá voda 
a jaký vliv na vodu mají 
její úpravny. Dočtete se 
také, jestli je lepší pít vodu 
z kohoutku nebo PET lahve. 
Doufáme, že to pro vás 
bude zajímavé.
Podařilo se nám narychlo 
reagovat na poměrně 
významnou událost v ZŠ 
Mokrá. Po 27 letech odešel 

do důchodu ředitel Josef 
Palík a nahradil jej nový 
ředitel Tomáš Pětivlas. 
Přinášíme s ním tedy 
rozhovor, aby se s ním 
hlavně děti a jejich rodiče 
mohli blíže seznámit.
Chtěl bych také poděkovat 
všem, co se podíleli 
na letošních hodech 
a dalších kulturních 
akcích. Hlavně stárkům, 
kteří přispívají k udržení 
folkloru ve Velaticích. 
Léto bylo poměrně nabité 
zajímavými akcemi 
a oceňuji všechny, kdo 
věnují čas tomu, aby pro 
ostatní tyto akce připravili.
Přeji dětem i rodičům 
úspěšné vstoupení do 
nového školního roku. 
Síly nasbírané během 
prázdnin se teď budou 
dětem jistě hodit. Věřím, 
že v kalendáři akcí najdete 
řadu příležitostí, které 
k odpočinku rádi využijete 
i na podzim.
Přeji inspirativní čtení.

Milí čtenáři

Mgr. Jan Grolich
starosta obce

„Přeji
inspirativní
čtení.“

j
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Informujeme

Výsledky změny 
systémů svozu odpadů

Máme už první průběžné 
výsledky po změně 
systému svozů odpadů. 
Před změnou jsme za svoz 
popelnic platili 25.000,– Kč 
měsíčně. Po změně jsme 
v červnu, kdy proběhly 3 
svozy popelnic, zaplatili 
21.800,– Kč. V červenci, 
kdy proběhly dva svozy, 
jsme zaplatili 14.500,– Kč. 
Dva svozy budou probíhat 
v drtivé většině měsíců, 
takže můžeme očekávat 
úsporu asi 100.000,– Kč 
ročně. To už se vyplatí.
Také nám přišly odměny 
od EKO-KOM za třídění 

Změna nájemce 
hospody

Od poloviny října budeme 
mít nového nájemce 
hospody. Pokaždé, když 
se mění hospodský, tak 
se kolem toho hodně 
namluví a je to největší 
kauza v obci. Jsem rád, že 
teď vše probíhá dohodou 
a bez velkých emocí. Pan 
Svoboda se rozhodl, že 
už nebude dále v nájmu 
pokračovat, nikdo nikomu 
nemusel dávat výpověď, 
nic obci nedluží a na všem 

odpadů za druhé čtvrtletí 
2017. V loňském roce jsme 
za stejné období dostali 
21.300,– Kč a letos 28.150,– 
Kč. Vypadá to, že bychom 
od EKO-KOM mohli za celý 
rok získat na odměnách 
za třídění plastů o 25 – 30 
tisíc více než loni. Celkové 
náklady za pytlový svoz 
plastů budou za celý rok 
cca 30.000,– Kč. Zvýšené 
odměny od EKO-KOM by 
tedy měly tyto zvýšené 
náklady pokrýt.
Nechceme dělat předčasné 
závěry, ale zatím to vypadá, 
že touto změnou ušetříme.
Nejdražší věcí je, když 
k popelnici dáte pytel 
s dalším odpadem. Pytlů 
u popelnic sice ubývá, ale 

pořád se nějaké objevují. 
Za takový pytel zaplatíme 
stejně jako za malou 
popelnici. Pokud vám 
odpad přebývá, je potřeba 
pořídit si buď druhou 
popelnici, nebo větší 
popelnici.
Budeme rádi, pokud 
i nadále budete odpady 
třídit a využívat nové 
změny v systému. Určitě 
tomu přispějí i kompostéry 
na bioodpad, který pořád 
tvoří velkou část odpadu, 
který se dává do popelnic. 
Doufáme tedy, že dotace 
dopadne dobře a ke konci 
podzimu vám budeme 
moct kompostéry rozdat.

jsme se dohodli.
V dohodě jsme v podstatě 
řešili pouze dvě věci. 
Termín, ke kterému skončí, 
abychom měli čas zajistit 
nového nájemce. Nový 
nájemce tedy nastoupí od 
16. října. Další věcí bylo, 
že jsme chtěli odkoupit 
některé věci ze stávajícího 
vybavení, aby hospoda 
byla kompletně vybavená 
a nemuselo se do jejího 
rozjezdu moc investovat. 
Za veškeré dohodnuté 
vybavení obec zaplatí 
60.000,– Kč.
Nyní je zveřejněn záměr 

na pronájem hospody 
a přihlásit se může kdokoli 
do poloviny září. Pak se 
sejde zastupitelstvo, 
nabídky posoudí a vybere 
nového nájemce. 
O výsledku výběrového 
řízení budeme informovat.
Než nový nájemce hospodu 
znovu otevře, chtěli 
bychom alespoň vyměnit 
okna a dveře do dvora. 
Obojí je ve špatném stavu 
a snad se nám podaří 
dostat do zadní části 
hospody více světla. 
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Za námi

Dotace na kompostéry

Byla podána žádost o dotaci na 
kompostéry a štěpkovač. Pokud uspějeme, 
pořídíme celkem 200 kompostérů 
o objemu cca 1m3. Štěpkovač bude silný 
stroj pro drcení i větších větví. Bude možné 
jej od obce půjčit pro drcení větví z vašich 
zahrad. Nákup kompostérů proběhne 
nejdříve v listopadu. Celkové náklady 
budou cca 600.000,– Kč a dotace by měla 
být poskytnuta ve výši 85%.

Dotace na zdravé aktivity

Od Jihomoravského kraje jsme získali 
dotaci 20.000,– Kč. Na zdravé aktivity 
v obci. Zapojili jsme se do projektu Zdravé 
municipality a díky tomu budeme moci 
peníze použít na dětské dny, přednášky, 
výtvarné dílny, sportovní aktivity seniorů 
apod.

Studie na obecní byty

Dokončili jsme studii na výstavby obecních 
bytů, které by měly být v nové budově namísto 
stávající váhy JZD. Tu plánujeme zbourat. 
V budově bude i komerční prostor pro případný 
nájem za účelem poskytování služeb.

Vichřice a povodeň

Dvakrát v obci řádila poměrně velká 
vichřice, která polámala velké stromy. 
Jednou dokonce spadlá větev u čerpací 
stanice přetrhla dráhy el. vedení a byly 
jsme bez proudu. Těmto situacím musíme 
předcházet, a proto se průběžně snažíme 
prořezávat a kácet staré, přerostlé stromy. 
Jednou se obcí prohnala velká voda, ale 
naštěstí nezpůsobila žádné škody. Ve všech 
případech zasahovali velmi rychle naši hasiči 
a osvědčili svoji pohotovost a připravenost.Anenské hody

Jsou za námi i tradiční Anenské hody 
a kácení máje, které se přes drobné 
výtržnictví přespolních opravdu povedly. 
Chci poděkovat všem, kdo se na této akcí 

podílejí a hlavně hasičům a stárkům. 
Hlavně bez stárků by se hody v obci 
nepodařilo udržet. Je hezké, že se každý 
rok najde velký počet mladých lidí, kteří 
věnují svůj čas tomu, aby se folklor v obci 
udržoval stále živý. Doufáme, také, že vás 
letos potěšili hodové pohlednice, které 
jsme pro vás připravili.
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Za námi / před námi

Řešení špinaých aut od stavby mostu

Téměř 50 aut bylo pokropeno řídkým 
betonem při průjezdu pod opravovaným 
dálničním mostem. Bohužel jsme této akci 
nemohli nijak zabránit, protože nejsme 
o probíhajících pracích nijak informování. 
Podařilo se aspoň pro všechny poškozené 
zařídit zdarma poukaz na umytí auta 
v myčce. Kdo si poukaz ještě nevyzvedl, jsou 
k dispozici na OÚ. S firmou jsme také jednali 
o opatřeních, aby se to stejné neopakovalo 
příští rok při opravě druhé poloviny mostu.

Dotace na popelnice na plast

Připravujeme žádost o popelnice na plast, 
kterých plánujeme pořídit 200 kusů 
o objemu 240 l. Možnost dotace využijeme 
také k pořízení nových kontejnerů 
do sběrného dvora, protože některé 
kontejnery se už rozpadají. Doplníme 
také sběrná místa o kontejnery na sklo 
a popelnice na kov chceme nahradit 
většími kontejnery. Ke sběrnému dvoru 
chceme také umístit velký klecový 
kontejner na papír, abyste měli kam 
odkládat papír v případě, že jsou malé 
kontejnery plné. Vše budeme pořizovat, až 
získáme dotaci, tedy až v novém roce. Rádi 
bychom současně sběrný dvůr přemístili 
na nové místo v areálu bývalého JZD.

Změna územního plánu č. 1

Podařilo se konečně připravit dokumentaci 
k veřejnému projednání, které proběhne 
4. Října na obecním úřadě. Bližší informace 
včetně kompletní dokumentace naleznete 
na úřední desce. Spolu se změnou 
územního plánu by měla být projednána 
i aktualizace územní studie pro lokalitu 
bývalého JZD. Do konce roku by mělo být 
vše schváleno.

„Sběrný dvůr 
bude přemístěn 
do areálu 
bývalého JZD“
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Před námi

Oprava mostu na Mokrou

Probíhá oprava mostu na výjezdu z obce 
směrem na Mokrou. Rekonstrukce by měla 
být hotová do konce října. Jako objížďku 
můžete používat cestu kolem nové 
zástavby. Uzavírka už nějakou dobu trvá 
a zatím s ní nebyly žádné problémy, přesto 
že ji využívají i autobusy.

Alej života

Koncert V. Mišíka a ETC

Jak jsme již informovali, musel být 
změněn termín koncertu V Mišíka a ETC 
na pátek 29. 9. 2017. Předkapelou bude 
Lada Šimíčková s Ivo Cicvárkem, kteří hrají 
velmi příjemný folk. Vstupenky jsou už 
v předprodeji na OÚ. Do předprodeje dáme 
asi jen 200 vstupenek, pro případ, že by 
koncert musel být z důvodu počasí uvnitř 
KD. Kupte si raději vstupenky co nejdříve.

Ve spolupráci se sdružením Větvení budeme 
28. října pořádat výsadbu aleje života. 
Sdružení nám daruje stromy zdarma pro 
všechny děti narozené v posledních třech 
letech. Rodiny od těchto děti budeme ještě 
osobně zvát, ale budeme rádi, když přijdete 

všichni a s výsadbou pomůžete. Výsadba 
proběhne kolem bývalé polní cesty v polích 
nad cihelnou. V této akci budeme pokračovat 
i nadále a chtěli bychom vysázet postupně 
alej stromů od remízku nad cihelnou až 
k černému kříži.
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Před námi

Přednášky

Během podzimu chceme uspořádat 
několik přednášek v rámci zdravých aktivit. 
V nejbližší době to budou Cestovatelská 
přednáška o Aljašce s velmi dobře 
zpracovaným filmovým dokumentem 
a také přednáška o správném 
kompostování, abyste se připravili na práci 
s kompostéry.

Parkovací plocha u MŠ

Na zastupitelstvu jsme také schválili 
finance na vydláždění plochy před školkou, 
které bude moci sloužit pro odstavení aut 
při příjezdu do školky a odjezdu ze školky. 
Parkování u školky tak bude bezpečnější.

Rekonstrukce kříže v polích

Čeká nás také plánované přemístění kříže 
v polích u Podolí k cestě, která vede na 
Vinohrady. Musíme ale počkat až se sklidí 
slunečnice z pole.

Koše a lavičky

Z dotace Mikroregionu brzy získáme 4 
odpadkové koše, dvě lavičky a stojan 
na kola. Lavičky a stojan na kola jsou 
plánované k novému úřadu. Pokud ale 
máte tip na umístění odpadkového koše, 
budeme rádi, když nám ho sdělíte.

Oprava obecního rozhlasu

Nechali jsme provést revizi stávajícího 
rozhlasu navrhnout postup, jak zajistit 
jeho co nejlepší fungování v celé obci. 
V některých ulicích tedy bude postupně 
docházet ke změnám. Pokud byste měli 
po provedení změny problém s rozhlasem, 
určitě se na nás obraťte.

„Chtěli bychom 
vysázet postupně 
alej stromů od 
remízku nad 
cihelnou až 
k černému kříži.“
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Téma
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Vlastní zdroj pitné vody. V tom se naše obec liší od většiny ostatní 
obcí. Máme díky tomu vodu levnější, ale na druhou stranu více 
starostí. Vody je v přírodě pořád méně a méně. Hodně se také 

diskutuje o její kvalitě a vlivu na lidské zdraví. Ve Velaticích jsme na 
tom s vodou stále ještě dobře.

VELATICKÁ 
VODA

T Jan Grolich
Anna Žádníková
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Téma

olik vody spotřebujeme?
Každý den se v naší obci průměrně 

spotřebuje 80 m3 pitné vody. V letních 
měsících se spotřeby vyšplhá vysoko nad 
100 m3 za den. Za rok je tedy spotřeba cca 
30.000 m3 pitné vody. Naše zdroje vody 
jsou zatím dostatečně vydatné a i takto 
velké množství jsme schopni zajistit. Je 
třeba si ale uvědomit, že takto vysoká 
čísla jsou hlavně z toho důvodu, že je u nás 
zvykem se v pitné vodě koupat, prát prádlo 
a dokonce jí i splachovat nebo zalévat 
zahradu. Takovýto luxus nám mohou 
v mnohých částech světa závidět.

Zdroje vody
Hlavním zdrojem vody pro Velatice je vrt 
hluboký 13 m v cihelně. Je označován vrt 
HV 2. V tomto vrtu je zatím dost vody pro 
zásobování celé obce.
Dalším zdrojem vody je studna u čerpací 
stanice a zářezy u pomníčku, ze kterých 
do studně natéká voda potrubím. Oba 
zdroje byly před časem odstaveny kvůli 
zvýšení obsahu dusičnanů. V posledním 
roce se stav vrátil pod limitní množství. 
Plánujeme proto tuto vodu opět částečně 
využívat. Je to hlavně z toho důvodu, že 
pokud necháváme vodu ve studni stát, kazí 
se, množí se v ní bakterie a není možné ji 
využívat. Pokud se každý den spotřebuje, 

alespoň část vody ze studny, budeme mít 
dobrý záložní zdroj připravený kdykoli 
k použití.

Jak je to s dusičnany ve vodě
V roce 2010 se zvýšil obsah dusičnanů 
v pitné vodě. Šlo pravděpodobně 
o znečištění z bývalého hnojiště u černého 
kříže – znečištěná voda z hnojiště 
postupně prosákla až do zdrojů pitné 
vody. Postupně se voda sama vyčistila. 
U hlubšího zdroje vrtu HV2 byl proces 
rychlejší. U zářezů a studny, které jsou 
mělkými zdroji vody, trval proces déle. 
Proto jsme raději vodu přestali používat, 
ale i tyto zdroje jsou již v pořádku. 
Vývoj obsahu dusičnanů můžete vidět 
v přiloženém grafu, kdy limitní hodnota 
pro pitnou vodu je mg/l. Tento limit byl 
překročen pouze v letech 2010a 2011 
a na toto překročení byla obci vystavena 
výjimka Krajskou hygienickou stanicí.

Nový zdroj vody
Díky dotaci byl zhotoven průzkumný vrt 
u potoka naproti pomníku Tří chlapců. 
Místo bylo vybráno na základě průzkumů 
odborné fi rmy, která nám toto místo 
doporučila. V hloubce přes 80 m by totiž 
měl být narušený popraskaný prostor, 
ve kterém odtušili výskyt vody. Vrt 
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Téma

nakonec nemá takovou vydatnost, jako 
jsme doufali. Bylo by z něj možné čerpat 
max. 30 m3 vody denně. Tedy cca třetinu 
toho, co potřebujeme. Je to hlavně tím, 
že podmínky dotace nám neumožnily 
zvolit dražší technologii vrtání, díky které 
bychom se dostali o něco hlouběji a získali 
více vody. Věříme, že se nám podaří udělat 
nový hlubší vrt v těsné blízkosti. Hledáme 
aktuálně dotační možnosti na pořízení 
takového vrtu (hloubka přes 85m). 
I kdyby neměl výrazně větší vydatnost, 

chtěli bychom tento nový vrt napojit do 
stávajícího vodovodu a získat tak další 
zdroj pitné vody, kterému ani do budoucna 
nehrozí vyšší výskyt dusičnanů.

„Zatím nebylo prokázáno, 
že by tvrdost vody 
v obvyklých hodnotách 
měla negativní dopad na 
lidské zdraví.“
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Její vliv na zdraví
Zatím nebylo prokázáno, že by tvrdost 
vody v obvyklých hodnotách měla 
negativní dopad na lidské zdraví. Snad 
jen velmi vysoký obsah hořčíku (řádově 
ve stovkách mg/l, tedy> 100 mg/l), 
obvykle při současném vysokém obsahu 
síranů, může být příčinou průjmových 
onemocnění.
Obavy ze vzniku močových kamenů z vody 
z veřejného vodovodu ve Velaticích nejsou 
opodstatněné. Nebyl nalezen žádný 
vztah mezi celkovou tvrdostí vody, resp. 
obsahem vápníku nebo hořčíku v pitné 
vodě a výskytem močových kamenů. 
Příjem vody s vyšším obsahem vápníku 
(popř. i hořčíku) naopak snižuje riziko 
vzniku močových kamenů ze šťavelanu 
vápenatého.
V reálných podmínkách má vznik 
močových kamenů více příčin 
(nedostatečný příjem vody a tekutin 
obecně, genetická predispozice, dietární 
zvyklosti, nízké pH moči a různé jiné 
biochemické charakteristiky moči, 
klimatické a sociální podmínky, pohlaví 
apod.), což ztěžuje to přesné stanovení 
významu jednotlivých faktorů.
Určitý obsah vápníku a hořčíku ve vodě 
snižuje riziko úmrtnosti na srdečně-
cévní, choroby jako je infarkt myokardu, 
ischemická choroba srdeční apod.
Nízký obsah vápníku ve vodě je 
spojován s vyšším výskytem některých 
neurologických poruch ve stáří, vysokého 
krevního tlaku a zlomenin kostí u dětí. 
Nízký obsah hořčíku v pitné vodě znamená 
zvýšené riziko těhotenských komplikací 
(tzv. preeklampsií), poruch motorických 
nervu a rovněž vysokého krevního tlaku.
Jen pro zajímavost – horní limit vápníku 
i hořčíku a celkové tvrdosti (Ca+Mg) jsou 

pouze doporučené hodnoty. Pokud je voda 
nějakým způsobem upravována, je naopak 
dolní (nejnižší) limit vápníku i hořčíku 
stanoven jako limit mezní (30 mg/l pro Ca, 
10 mg/l pro Mg)) – tzn., že obsah těchto 
prvků v pitné vodě nesmí být nižší než 
tento limit.

Její vliv na chuť
Určitý minimální obsah vápníku a hořčíku 
(spolu s dalšími minerály) pomáhá 
vytvářet příjemnou chuť vody. Chuťový 
práh, od kdy je již vnímána specifická 
chuť, která nemusí být u pitné vody 
vnímána příjemně, se u iontů vápníku 
pohybuje v rozmezí 100 až 300 mg/l (opět 
v závislosti na přítomných anionech), 
chuťový práh hořčíku je nižší.

Kohoutková versus balená voda

Voda kohoutková
Provozovatel veřejného vodovodu provádí 
pravidelně laboratorní rozbory pitné 
vody (až 63 základních ukazatelů jakosti), 
výsledky jsou elektronicky zasílány do 
informačního systému hygienické služby, 
jejíž pracovníci každý takto zaslaný rozbor 
tzv. verifikují – tzn., že kontrolují dodržení 
limitů, které jsou pro jednotlivé ukazatele 
jakosti stanoveny.

Voda balená
Pokud nevěnujete pozornost etiketám na 
láhvi, je docela dobře možné, že si koupíte 
vodu, která byla naplněna z podobného 
vodovodu, jako je náš – to v případě, že jste 
si koupili balenou pitnou vodu. Ta může 
být dokonce vyrobena i z povrchového 
zdroje pitné vody.
Pokud chcete něco lepšího – pak je 
zapotřebí koupit balenou pramenitou 
vodu, která může být upravena pouze 
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určitým stanoveným způsobem. Jedná 
se o výrobek z kvalitního chráněného 
podzemního zdroje pitné vody.
Balená kojenecká voda je rovněž vyrobena 
z kvalitního chráněného podzemního 
zdroje pitné vody a nesmí být upravována 
žádným způsobem s výjimkou ozařování 
UV zářením kvůli zajištění mikrobiologické 
nezávadnosti.
Otázkou ovšem zůstává, jak je s balenou 
vodou zacházeno, jakmile opustí brány 
výrobce. Pokud je skladována delší 
dobu na slunci, její kvalita se může 
prudce zhoršit zejména po stránce 
mikrobiologické. Bohužel zákazník 
v obchodě nemá informaci o tom, jak 
dlouho a za jakých podmínek balená voda 
byla skladována.
Samostatnou kapitolou jsou výdejníku 
vody s barely pitné vody. Tam často 
není zajištěna pravidelná a důkladná 
mechanická očista a dezinfekce výdejníku 
(zejména jeho vnitřních částí) a v trubicích 
dochází k pomnožení mikroorganismů, 
které si pak třeba i kvalitní vodou z barelu 
spláchnete do kelímku.
Domácí úpravny vody
Úprava vody by měla přicházet v úvahu, 
pokud voda nesplňuje stanovené ukazatele 
jakosti a měla by být navržena pro 
konkrétní zdroj pitné vody, protože každý 
zdroj vody má jiné fyzikálně-chemické 

složení a příp. mikrobiální znečištění. 
Pokud je třeba ho upravovat, tak pokaždé 
v jiných ukazatelích.
Principy různých filtrů a úpraven jsou 
různé, proto i rizika z nich plynoucí jsou 
různá. Může docházet ke zvýšení chloridů 
ve vodě (úpravny na principu iontoměničů), 
k vyplavení plísní, bakterií i nejrůznějších 
chemických látek po překročení kapacity 
např. uhlíkového filtru.
U úpraven pro snížení tvrdosti pitné 
vody na principu magnetické úpravy 
Světová zdravotnická organizace 
z důvodů nedostatku údajů o pozitivním 
či negativním dopadu dlouhodobé 
konzumace magneticky upravované vody 
nezařazuje tento způsob úpravy mezi 
doporučené metody a způsoby úpravy 
pitné vody.
Pokud se jedná o úpravu vody na principu 
reversní osmózy, tak tato úprava vody 
je značně riziková, protože v podstatě 
zbavuje vodu všech jejich přirozených 
kvalit a vyrábí vodu destilovanou. Jestliže 
není do této vody dodatečně dodáván 
vápník a hořčík tak, aby byla dodržena 
nejnižší požadovaná hodnota (tj. 30 mg/l 
pro vápník a 10 mg/l pro hořčík), může 
docházet k „vykrádání“ těchto prvků 
z organismu a vzniku četných zdravotních 
problémů (viz výše).

Hodnoty z rozboru vody z veřejného vodovodu ve Velaticích ze dne: 25. 4. 2017

Zkouška  Jednotka Výsledek Limit DH (doporučená hodnota)
Ca (vápník) mg/l  136,0  40 – 80
Mg (hořčík) mg/l  31,4  20 – 30
Ca + Mg   mmol/l  4,68  2,0 – 3,5
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Jana Poláčková

„Do školky nám chodí 
pravidelně dělat odběry vody 
a kontrolují její kvalitu, která 
je evidentně v pořádku, 
jelikož zatím nikdy nebyly 
žádné námitky. Voda je ale 
hodně tvrdá, spotřebiče 
v domácnosti se musí 
často čistit, ale s tím se asi 
nedá nic dělat. Na chuť je, 
myslím, v pořádku.“

Lenka Ulmanová

„Voda je ve Velaticích na 
chuť v pohodě, ale hodně 
tvrdá. Vadí mi například, že 
na umytém nádobí zůstávají 
zaschlé kapky, jdou špatně 
vyčistit a podobně.“

Názory občanů

Pohled zastupitele

Manželé Alena 
a Rudolf Jílkovi

„Jsme spokojení jak s cenou, 
tak i s dodávkou vody. Dříve 
jsme mívali velké problémy 
s tlakem, voda nám často 
v létě netekla i několik 
dní, ale v současnosti už 
je všechno v pořádku. 
Tvrdost neovlivníme, ta je 
dána místním krasovým 
podložím.“

Tomáš Šenkyřík

V katastru obce Velatice 
nemáme žádné naleziště 
lithita, nebo vápencové 
usazeniny pro průmyslové 
zpracování a komerční 
využití. Přesto se 
domnívám, že nerostné 
bohatsví, které máme 
k dispozici, má mnohem 
větší cenu, než výše 
zmiňované. Vodní zdroj 
a vodvod, které obec 
vlastní, je velkou devizou 
nejen pro nás, současné 
občany, ale je to především 
dědictví našim dětem.
Na základní škole jsme se 
všichni dozvěděli, jak je 
voda pro život a fungování 
organismmů důležitá, že se 
z ní naše tělo skládá ze 75% 
a bez vody těžko vyrostou 

rajčata a okurky na našich 
zahradách. Je však dobré 
rozlišovat, jestli s vodou, 
která nám doma teče 
z kohoutku vaříme, nebo 
zaléváme. Jako všechno 
nerostné bohatství je i naše 
voda vyčerpatelná a je 
třeba s ní dobře hospodařit.
Potěšující je, že se 
občané v naší vesnici 
chovají svědomitě 
a pitnou vodou zbytečně 
neplýtvají. Vyplývá to 
z pravidelného sledování 
spotřeby vody, kterou 
čerpáme. Z dlouhodobého 
hlediska má naše obec 
i přes narůstající počet 
domácností vyrovnanou 
výtoč vody, která jen mírně 
kolísá.

Jistě jste si také všimli, 
že v posledních letech 
méně prší a i naše zahrady 
potřebují více zalévat, 
aby byly zelené a úrodné. 
Tomu také přispívá 
i administartiva a nařízení 
stavebníkům nových RD 
budovat retenční nádrže na 
dešťovou vodu a povinnost 
s ní hospodařit. Zadržení 
a opětovné navrácení 
vody do krajiny je nejeden 
z důležitých faktorů 
omezování sucha.
V letošním roce koncem 
března proběhla přednáška 
o vodě v našem novém 
rodinném cenrtu na téma 
Kvalita vody ve Velaticích. 
Tato přednáška byla určena 
pro veřejnost a vedla ji 



Rubrika

Mýtus:
Obec zdržuje opravu 
telefonního signálu

Pravda:
Instalace nového 
vysílacího zařízení trvá 
dlouho, to je pravda. 
Obec ale nijak nemohla 
ovlivnit to, že společnost 
provozující tato zařízení 
nejdříve odstraní ze 
stožáru a pak začne 
jednat o umístění nového 
na sokolovně. Projekt 
měli špatně, trvalo 
dlouho, než jsme z nich 
vymámili opravu. Chtěli 
jsme mít nejdříve jistotu, 
že projekt je v pořádku – 
šlo hlavně o ukotvení 
na konstrukci střechy. 
Potom jsme mohli 
schválit nájemní smlouvu 
v zastupitelstvu. Podařilo 
se nám také vyjednat 
slušné nájemné 60.000,– 
Kč za rok. Nyní už 
umístění nového zařízení 
nic nebrání.

Bořič mýtů
paní RNDr. Jitka Novotná. 
Dozvěděli jsme se spoustu 
zajímavých věcí o vodě 
obecně, ale hlavně to, že 
naše - velatická voda je 
opravdu kvalitní, obsahuje 
spoustu minerálů, např. 
hořčík a vápník pro 
organismus nezbytné a že 
pít naši vodu z kohoutku 
znamená: „…udržet si naše 
tělo krásné a plné života…“. 
A také, že občas vyvařit 
konvici octem je lepší, než 
se lopotit s nákupem vod 
balených o kterých víme 
dost málo, za co vlastně 
platíme. Jen mně mrzí, 
že účast veřejnosti na 
přednášce nebyla větší. 
Možná bychom si ještě 
o něco více uvědomili, že to 
co nám doma teče zrovna 
když si vzpomeneme, není 
samořjemostí po celém 
světě a že by naše bohatství 
mělo zůstat v dobrém stavu 
budoucím generacím.
Na závěr bych ještě rád 
vyzdvihl nezávislost 
obecního vodovodu na 
městě Brně. V loňském roce 
v polovině září naměřili 

pracovníci brněnských 
vodáren zvýšené 
množství tzv. koliformní 
bakterie ve vzorcích vody 
vodovodního řadu. Tato 
bakterie a její množtsví 
však nepředstavovali 
větší zdravotní riziko, jen 
někteří dospělí jedinci 
a malé děti mohli pociťovat 
nevolnost, nebo problémy 
se zažíváním. Na doporučení 
vodáren stačlilo vodu před 
konzumací nechat přejít 
varem.Toto oznámení 
se týkalo města Brna 
a 42 přilehlých obcí na 
řadu závislých. Nicméně 
po oznámemní zprávy 
v médiích nastala panika, 
kdy lidé zkoupili veškeré 
zásoby balené vody, její 
cena jako nedostatkového 
zboží vzrostla, zvýšil se 
objem plastového odpadu 
a dopady asi týden trvajícího 
stavu obce řešili ještě 
několik týdnů poté.
Proto važme si toho, co jsme 
zdědili a udržujme náš zdroj 
vody a jeho okolí v čistotě 
abychom mohli říct, že naše 
voda je opravdu dobrá.
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Po úctyhodných sedmadvaceti letech střídá na 
postu ředitele Základní školy Mokrá Josefa Palíka. 

Čekají na něj mnohé výzvy, na jejichž řešení se 
ovšem těší a elán mu rozhodně nechybí. 1. září, 
v den vrcholících příprav na nový školní rok, se 

v rozhovoru pro Velatický zpravodaj podělil o své 
plány do budoucna a zavzpomínal na kariéru 

trenéra vrcholového basketbalu.

T Veronika Košinová

Nový ředitel  
ZŠ Mokrá
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Jak jste se dostal k místu ředitele na ZŠ 
Mokrá? Co Vás motivovalo k přihlášení se do 
výběrového řízení na místo ředitele školy?
Já jsem dlouhá léta učil na vysoké škole 
a v soukromém sektoru jsem vrcholově 
trénoval basketbal. Situace začala být 
neúnosná kvůli tomu, že ve vrcholovém 
sportu jsem dostával smlouvy jenom na rok 
a vždy v dubnu nebo květnu se rozhodovalo, 
kde budu zaměstnaný další sezónu od 
srpna. Když se týmu dařilo, tak to bylo 
dobré a smlouvu mi prodloužili, ale pokud 
ne, tak nastala situace, že jsem o pracovní 
místo mohl přijít. A protože se mi narodila 
další dcera, v pořadí již třetí dítě, tak jsem 
chtěl zvolit nějaké bezpečnější zaměstnání 
ve smyslu zabezpečení rodiny.
Ten kočovný život, kdy jsme byli čtyři roky 
ve Zlíně, pak tři roky ve Svitavách, dva roky 
v Ostravě a podobně zanechával na rodině 
negativní dopady. Rodina se pořád musí 
balit, stěhovat z místa na místo, nikde není 
doma. Tohle je nová výzva, stěhujeme se 
sem do Mokré a chceme se usadit. Fakt, 
že mi zastupitelstvo obce dalo pověření 
bylo vhodnou příležitostí vyhlásit konec 
kočovnému životu a začít zde novou etapu 
v jiném školství, než jsem byl doposud 
zvyklý.
Vystudoval jsem si školu pro ředitele 
základních škol, která trvá rok. Je to pro 
mě výzva, protože ředitel není zodpovědný 
jen za učitelský sbor, ale má na starosti 
v součinnosti s obcí i budovy, nepedagogické 
zaměstnance a další věci, celkově jsou to asi 
čtyři oblasti, za které zodpovídá.

Jaký na Vás udělalo prostředí školy a její 
zaměstnanci první dojem?
Úplně ten nejlepší. Jednak je tady spousta 
práce a já jsem zvyklý ze soukromého 
sektoru pracovat hodně. Prakticky nemáte 
víkendy, jste zvyklí dělat i více než dvanáct 

hodin denně a podobně. Já jsem zaplul 
do prostředí, ze kterého jsem vycházel, 
to mi vůbec nevadí. Navíc je tu výborný 
pedagogický sbor, rozumím si s vedením, 
myslím, že jsme si sedli i s nepedagogickými 
pracovníky, což je dobrý začátek a teď se 
budeme snažit něco vytvořit.

Šel jste do toho s nějakými konkrétními 
očekáváními a plány? Máte nějakou 
dlouhodobou vizi?
Vize je víceméně ve spojitosti s obcí, která 
dlouhodobě vyhlašuje, že by ráda obnovila 
bazén, který tady je, a dala ho občanům 
k dispozici. Navíc je nový školský vzdělávací 
program, ve kterém je povinné plavání. 
Takže se hodí jedno k druhému, nicméně 
situace je taková, že je nejdříve potřeba 
učinit kroky předtím, aby vůbec šlo bazén 
oživit. My teď pracujeme na evropských 
projektech, abychom získali dotační titul 
a mohli si pomoci třeba k pracovním 
dílnám, zázemí pro školníky a pro uklízečky 
a následně můžeme uvažovat o velkém 
projektu bazénu, který ovšem bohužel není 
nejlevnější. Pohybujeme se v částkách okolo 
patnácti milionů korun za rekonstrukci 
bazénu. Je to sice hodně peněz, ale pro 
obec je to prestižní a ráda by tento projekt 
dotáhla do konce. To je první velký úkol, se 
kterým jsem sem šel a druhý velký úkol je 
posílení a těsnější spolupráce s mateřskými 
školkami a dalšími službami, které jsou tu 
v okolí jako například pečovatelský dům 
v Horákově.
Nedávno jsem jednal s paní ředitelkou 
školky ve Velaticích a v Hostěnicích 
a domluvili jsme se, že budeme 
spolupracovat. Spolupráci považuji za 
důležitou, pokud děti mají začít chodit sem 
do školy, aby tu školu znaly už dopředu. 
Máme v plánu edukační hodiny pro rodiče, 
ukázkové hodiny ve třídách, den otevřených 
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dveří a den dopravní výchovy pro všechny 
spádové školky a potom přímo pro vaši 
velatickou školku velikonoční dílničky, 
pasování předškoláků a rozšiřování 
čtenářské gramotnosti.
Dále máme například takzvaná průřezová 
témata. Letos začneme se spolkem pro 
ekologickou výchovu Rezekvítek průřezově 
pro celý první stupeň Den stromů, dále 
děláme pro druhý stupeň průřez mediální 
výchovou. Máme pozvaného lektora 
Jana Poláčka z Prahy ze zahraničního 
zpravodajství, který působil v Afghánistánu 
a byl i ve válce v Iráku. Snažíme se, aby 
to bylo pro děti zajímavé, aby je to bavilo 
a těšily se. Aby to nebylo jen strohé učení, 
které máme dělat ve škole, ale spoustu akcí, 
ve kterých si mohou věci skutečně osahat 
a poznat. Mají se na co těšit.

Mohou se děti těšit, že je bude pan ředitel 
i učit?
Já učím tělesnou výchovu a vzal jsem si ty 
menší děti. To znamená, že se na mě mohou 
těšit děti do páté třídy. Budu se jim věnovat, 
protože je v tomto věku rozvoj koordinace 
nejdůležitější, a navíc jsou mi tyto ročníky 
blízké z posledního roku trénování v Podolí, 
kdy jsem pracoval se stejně starými dětmi.

Zatím jste neměl příležitost seznámit se 
s fungováním školy za plného chodu, ale 
přesto, stihl jste už přijít na věci, které byste 
chtěl do budoucna změnit?
To souvisí s evropskými projekty, protože 
všechno tady bylo postavené v letech 
1972–1974 a spousta věcí se tady od té 
doby neměnila. Spousta evropských 
grantů je dnes dělaná tak, aby bylo možné 
dosáhnout na 90 procent financí z Evropské 
unie. To znamená, že se budeme snažit 
získat financování na projekty od obnovy 
počítačové učebny přes chemii, která 

je opravdu z roku 1974 dále. Na prvním 
místě je sborovna. Chtěl bych, aby měli 
pedagogové svůj důstojný stánek a ne to, co 
tady v současné době je. Takže to jsem si dal 
jako svůj první úkol, vytvořit jim příjemné 
pracovní prostředí.

Je naopak něco, v čem byste chtěl navázat 
na práci Vašeho předchůdce a pokračovat 
v tom?
Jasně, skoro ve všem. Dosud mi pomáhá 
a bez něj bych to nezvládal tak, jak to 
zvládám teď. Ve spoustě věcí nemá smysl 
cokoliv měnit, protože je má velice dobře 
nastavené. Já jsem převzal celý jeho systém 
práce a víceméně v něm pokračuju a první 
tři roky určitě pokračovat budu, protože na 
to, abych dělal nějaké radikální nemám čas, 
jelikož je toho ve školství tolik, že to zatím 
ani jinak nejde.
Máte možnost srovnání s výukou na střední 
škole i na univerzitě. Plánujete zkušenosti 
z předchozích pracovních míst nějak zúročit 
i zde na ZŠ v Mokré?
Plánujeme spolupracovat s vyššími 
stupni vzdělávání. Máme domluvenou 
spolupráci s MAS ve Slavkově se středními 
školami, a to jak s učňovským školstvím, 
tak s gymnáziem v Brně. Plánujeme 
taky spolupráci s Pedagogickou fakultou 
Masarykovy univerzity v Brně ve smyslu 
stáží a praxí jejich studentů tady u nás ve 
škole. Tyhle plány chci realizovat, ať už 
ve směru výběru školy pro osmé a deváté 
ročníky, tak i ve smyslu přípravy učitelů na 
povolání pomocí praxí. Tato věc už je od 
minulého týdne dojednaná a zadaná v plánu 
MAS.

Kromě pedagoga jste také basketbalový 
trenér. Můžete při pedagogické práci s dětmi 
nebo při vedení školy uplatnit zkušenosti 
s trénováním sportovních týmů nebo naopak?
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Určitě, hlavně se mi hodí, že jsem zvyklý 
pracovat v kolektivu, hodí se mi i řídící 
funkce. Kromě toho, že jsem byl trenér, 
jsem byl i šéftrenér tréninkových center 
mládeže a vedl jsem vrcholové týmy, kde 
jsem měl pod sebou spoustu lidí, které jsem 
řídil. Tyto zkušenosti se mi určitě hodí, ale 
pětapadesát jsem jich nikdy neměl. Tolik 
lidí bych bez pomoci ostatních členů vedení 
nebyl schopný zvládnout. A pak se mi zase 
hodí týmová práce, na kterou jsem zvyklý, 
a kterou mám nastavenou, i když ve finále 
vím, že některé věci musí člověk rozhodnout 
sám. Tím vším jsem si prošel a myslím si, 
že jsem ve věku, kdy už můžu zkušenosti 
zúročit a využívat. Je dobré i to, že někteří 
členové pracovního kolektivu jsou starší než 
já, ale spousta je i mladších, takže si myslím, 
že jim mám i co předat.

Pojďme se podívat na Vaši sportovní kariéru. 
Kdy a jak jste se dostal k basketbalu?
Můj táta trénoval basketbal. Já jsem začínal 
u tenisu, protože byl i tenista, ale moc mi 
ty individuální sporty neseděly, tak jsem od 
tenisu plynule přešel k basketbalu někdy 
v sedmi nebo osmi letech a už jsem u něj 
zůstal. Pak jsem šel hrát do Brna a když jsem 
skončil jako aktivní hráč, tak jsem začal jako 
trenér.

V jakých různých týmech jste působil jako 
basketbalový trenér?
Působil jsem v hodně týmech. Asi nejlepší 
část mojí kariéry byla ve Svitavách, kde 
jsme měli výborný tým a dokázali jsme 
hrát nejvyšší mužskou soutěž na skvělé 
úrovni. A potom v Ostravě, kde jsem působil 
u mužů i u žen, a v Brně. To jsou nejvyšší 
soutěže u mužů i žen a z těch ostatních 
nejraději vzpomínám na Zlín, kde jsem 
strávil téměř čtyři roky. Zlín je nádherné 
město, jsou tam skvělí lidé a byl jsem tam 

velmi spokojený, ale odcházel jsem do Svitav 
za lepším trenérským angažmá, takže jsme 
tak trošku obrečeli, že odtud mizím, protože 
to byla asi moje nejdelší trenérská práce na 
jednom místě.
Momentálně trénuji v Podolí, kde jsem 
si už udělal nějaké jméno, s podolským 
panem starostou dobře spolupracujeme, 
a hlavně s panem předsedou Vránkem, 
který to zezadu všechno řídí a podporuje, 
což je skvělé. Navíc teď probíhá spolupráce 
s Podolím i na tom, že bychom rádi děti 
z pátých tříd ze školy v Podolí, tak jako u vás 
ze školky, získali do školy sem, aby nejezdily 
do školy do Šlapanic, ale jezdily do školy 
k nám.

Co považujete za svůj dosavadní největší 
trenérský úspěch?
Určitě angažmá ve Svitavách, protože jsme 
byli tenkrát v předkole play-off a trápili jsme 
lídra play-off Levice.

„Rád houbařím, 
nachodím spoustu 
kilometrů a hlava 
si tam v těch lesích 
odpočine. “

Máte nějaké další koníčky?
Míval jsem jich hodně, hlavně ve spojitosti 
se sportem, teď už jsem pasivnější. Jsem 
fanouškem Komety, chodím na jejich 
zápasy, sám se věnuji plavání a jízdě na kole. 
To jsou jediné dva sporty, které mi zbyly, 
protože z vrcholového sportu je člověk 
takový hodně rozbitý. A hodně čtu. Mám 
rád čtení různých autorů a knih, a to mě 
hodně baví. A rodina, samozřejmě. Tři děti, 
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Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D.
· narozen 9. 10. 1969 v Jihlavě
· absolvoval studium učitelství 
na Pedagogické fakultě 
a kinantropologie na Fakultě 
sportovních studií Masarykovy 
univerzity, trenérskou školu 
při Univerzitě Karlově
· pracoval jako učitel na 
Moravském gymnáziu 
a Střední soukromé 
odborné škole živnostenské 
a jako odborný asistent 
na Pedagogické fakultě 
a Fakultě sportovních studií 
MU a Vysoké škole báňské 
v Ostravě
· k 1. 8. 2017 byl jmenován do 
funkce ředitele ZŠ Mokrá
· působí jako hlavní trenér 
basketbalu v SK Renocar Podolí

i

ty mi zaberou hodně času a je potřeba se jim 
ve volném čase věnovat.

Jak se Vám tady v Mokré líbí?
Ještě jsem ji nestačil moc poznat, budeme 
se sem s rodinou stěhovat asi za měsíc. Byl 
jsem na obou koncích, jak v Horákově, tak 
v Mokré a plánuji, že po přestěhování si tady 
udělám výlet na kole i po okolí. Projedu se 
do Mariánského údolí a doufám, že to ještě 
stihnu během podzimu a poznám místní 
okolí. Každý mi říká, že je krásné, tak uvidím.

Kam si od učení a trénování jezdíte nejraději 
odpočinout?
Mám jedno místo na Vysočině, protože jsem 
původem z Jihlavy. Naše rodina vlastní chatu 
v lesích, takže tam zrovna dneska odjíždím 
odpočinout si od tohoto hektického týdne. 
A já ještě rád houbařím, to je další moje 
záliba, takže nachodím spoustu kilometrů 
a hlava si tam v těch lesích odpočine. Teď 
toho sice moc neroste, ale já vždycky něco 
najdu.

Je ještě něco, co byste chtěl Vašim žákům, 
jejich rodičům a dalším našim čtenářům 
vzkázat?
Chtěl bych je poprosit, aby mi dali čas, 
než se zorientuji a nebyli příliš kritičtí na 
začátku, když jim něco bude chybět nebo 
se bude ve škole dít. Sportovní trenér 
má „dobu hájení“, jak se říká, sto dní, já 
bych jich potřeboval ještě o něco málo 
víc. Doufám, že všechny akce, které se 
školkou a pedagogy vymýšlíme, se budou 
dětem líbit. Já to vždycky beru tak, že my 
jako škola jsme servis pro děti a rodiče 
a není to jen o vzdělání, ale také o výchově 
a o součinnosti s rodiči a se zřizovatelem, 
což jsou potažmo dnes všechny obce, 
protože konečně uzavřely mezi sebou 
smlouvu o vypomáhání ve vzdělávání, za 

což jsem moc rád. Hlavně doufám, že se jim 
tady bude líbit.

Děkuji a přeji Vám v novém působišti hodně 
štěstí a úspěšný start nového školního roku.
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ZahájeNí cvičeNí 
v seZóNě 2017/2018

Vážení sportovci a příznivci pohybu,
Během září opět zahájíme pravidelná 
cvičení mládeže a dospělých v tělocvičně 
a na umělém povrchu.Doufáme, že se nám 
podaří obsadit opět většinu cvičení jako 
v minulém roce (obsazenost tělocvičny 
byla v průměru 27 hodin týdně). Konečný 
rozpis a obsazení tělocvičny bude zavčas 
vyvěšen na vývěskách a také na internetu, 
prozatím ve zpravodaji je zveřejněn 
provizorní rozvrh, který bude upřesněn dle 
časových možností trenérů a cvičitelů.
Pro informaci uvádím, která cvičení 
pravidelně obsazují tělocvičnu:
 
- Předškolní děti
- Roztleskávačky
- Floorbal
- Nohejbal
- Volejbal
- Pilates a aerobic
 
Tímto bych také chtěl poděkovat všem 
cvičitelům a dobrovolníkům, kteří se na 
vedení cvičení podílejí.
Stále se ale potýkáme s nedostatkem 
cvičitelů, kteří by chtěli pomoci ať už 
při organizování cvičení či samotnou 
cvičitelskou činností. V případě, že máte 
zájem podpořit naší tělovýchovnou 
činnost, můžete se obrátit na kohokoli 
výboru TJ.

Jaké akce chystáme na podzim 2017 a zimu 
2018:
- Florbalisti se budou účastnit OFL 
(Orelské florbalové ligy)

Proč MaNtiNely 
Na sPodNíM hřiŠti

V roce 2015 se podařilo položit umělou 
trávu na většině spodního původně písko-
škvárového hřiště. Tato investiční akce 
sice mohla být dokončena ještě v roce 
2015 realizací mantinelů kolem hřiště, ale 
s ohledem na značné výdaje a časovou 
náročnost vlastní realizace hřiště jsme 
logicky na podzim 2015 neměli sílu akci 
dokončit. Podařilo se alespoň zajistit další 
z postupných kroků – základní umělé 
osvětlení spodního hřiště. Všichni jsme 
pevně věřili, že mantinely zdárně umístíme 
v roce 2016 tak, aby již zimní hokejová 
sezóna 2016/2017 mohla probíhat na 
větším spodním hřišti. Bohužel tento 
cíl se nám nepodařilo splnit z různých 
důvodů, proto jsme pro rok 2017 stanovili 
jednoznačný cíl – realizovat mantinely.
Tento článek má však hlavně odpovědět 
na otázku: „proč jsou mantinely nutné“. 
Celé období od dokončení povrchu hřiště 
až do dnešní doby se totiž šíří obcí různé 
myšlenky a názory. Ze stanov našeho 
spolku jasně vyplývá, že naším cílem je 
provozovat sport a umožnit především 
sportovní využití pro děti a mládež. Spodní 
hřiště jsme upravovali s cílem hygienicky 
příjemnějšího bezplatného využívání hřiště 
širokou veřejností, ale také s jednoznačně 

- Turnaj ve stolním tenise v 12/2017
- Lyžařské zájezdy ať už do Rakouska na 
sjezdky či na běžky po moravských horách
- Sportovní večírek na začátku roku 2018

T

T

Jan Strejček

Jan Neuer
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deklarovanou podmínkou – udržení 
provozuschopnosti nového povrchu. 
Dostávám se tak k základním důvodům 
nutnosti provést ohrazení nového povrchu:
1. Zabránit poškozování umělé trávy
2. Vytvořit podmínky pro udržení míčů 
v prostoru hřiště
3. Umožnit využití hřiště v zimě pro 
bruslení a hokej

Samozřejmě jsme diskutovali, jakým 
způsobem dosáhnout těchto cílů při 
vynaložení přiměřených nákladů na zřízení, 
ale i budoucí provozování. Určitě jsme 
zvažovali různá řešení často navrhovaná 
důchodci či esteticky smýšlejícími občany, 
ale ze zvažovaných návrhů jednoznačně 
vyhrává cenově dostupné a provozně 
nenáročné ohrazení dřevěnými mantinely.
Mantinely připravujeme ve výšce cca 
1 metru s přípravou na zasíťování nad 
mantinely, v úvodní etapě budou sítě 
na kratších stranách hřiště. Mantinely 
budou přesně kopírovat obrubníky 
nově vytvořeného povrchu umělé trávy. 
Nebudou tedy ideálně připraveny pro 
hokejové zápasy, ale v zimních měsících 
se předpokládá vložení rohových 
obloukových plastových dílců. Logicky 
se nabízí otázka, proč nepoužít plastové 
dílce pro celé ohrazení hřiště místo 
mantinelů – skutečností je u nejlevnějších 
řešení cca trojnásobná pořizovací cena 
a riziko poškození, jak slunečním zářením, 
tak působením mrazu. Další často 
navrhovanou variantou je ponechání 
volného prostoru, jak hřiště provozujeme 
nyní, případně s doplněním zatravnění 
kolem umělého povrchu hřiště. Stav 
hřiště bez ohrazení po dvou letech dává 
jednoznačnou odpověď – není možné; 
na povrchu je stále štěrk z okolí a začíná 
prorůstat i travní porost. Současně 

připomínáme, že obdobná hřiště 
v okolních obcích jsou vždy oplocena 
či ohrazena tak, aby plocha umělého 
povrchu nebyla znečišťována jak okolním 
povrchem, tak i plevelem rostlinného 
původu.
Bohužel prostý pohyb přes dva druhy 
povrchů a schopnost přírody přináší 
poškození umělé trávy, proto je nutné 
zamezit působení těchto vlivů. Bohužel 
již dnes sledujeme, že neohrazení hřiště 
způsobuje značné poškozování hřiště a je 
zřejmé i omezení v užívání hřiště z důvodů 
štěrku a nerovností na povrchu.
Přiznávám, že historicky jsme se snažili 
zvažovat i studie řešení spodního hřiště se 
začlením spíše v charakteru „parkových 
úprav“. Historie sportování a naše 
stanovy nám však na minimální ploše 
námi vlastněné rozhodně neumožňují 
ještě více zmenšovat plochy na vlastní 
sportování. Navíc se obci Velatice daří 
zdárně realizovat plochy pro sportovně 
oddychové aktivity na jiných místech. 
Důležitým faktorem nově připravovaných 
mantinelů je jejich demontovatelnost 
v případě potřebných jiných využití hřiště. 
Také barevné řešení by nemělo narušovat 
charakter sportoviště – základní bílá 
barva se zvýrazněním červené horní hrany 
mantinelů. Základním cílem realizace 
mantinelů je tedy větší využití spodního 
hřiště zejména dětmi a umožnění i zimního 
využití hřiště. Realizace mantinelů umožní 
komfortnější užívání tohoto sportoviště 
a neměla by ani omezit aktivity 
netradičních sportů provozované Klubem 
důchodců. Většina jejich disciplín se bude 
odehrávat uvnitř mantinelů, ale i pro 
woodball lze vytvořit dráhy vně mantinelů. 
Dalším postupným cílem je samozřejmě 
i případné zpevnění plochy vně mantinelů 
pro kolečkové brusle, koloběžky či kola 
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našich nejmenších.
Na závěr ještě žádáme všechny rodiče, 
dohlížitele až vychovatele, aby při užívání 
spodního hřiště pohlídali malé i větší děti, 
aby nedocházelo k nežádoucímu zanášení 
umělého povrchu kamením či vzniku 
deformací při nešetrné jízdě na kole. Cílem 
stále je umožnit sportování a užívání 
spodního hřiště širokou veřejností bez 
ohrožení rovinatosti a životnosti povrchu.
Pro dokončení našeho záměru 
předpokládáme řadu brigád a jedna 
z největších se předpokládá v sobotu 
16. 9. 2017. Děkujeme za podporu 
jakoukoliv formou – snažíme se ve 
složitých finančních podmínkách umožnit 
sportování především našim dětem.

Nová florbalová 
seZóNa

Školní rok začal a s ním začala i nová 
florbalová sezóna. Rok od roku přibývá 
florbalistů ve Velaticích, a proto se také 
zvýšil počet tréninků. Opět nás také čeká 
Orelská florbalová liga a to kategorie: muži, 
dorostenci, mladší žáci a předpřípravka.
Od září už také začaly tréninky, na kterých 
poctivě trénujeme na nadcházející turnaje, 
které se nezadržitelně blíží. Tréninky jsou 
zatím ve stejných časech jak minulý rok, 
avšak je zde pár změn:

T Zdeněk Severa

Rozpis tréninků:
Pondělí: 
18:30 - 19:30 muži + dorostenci (2002+)
Úterý: 
16:00 - 17:15 mladší žáci (2007 - 2004)
17:15 - 18:30 dorostenci (2004 - 2000)
Čtvrtek: 
17:00 - 18:00 mladší žáci (2007 - 2004)
Pátek: 
17:00 - 18:00 předpřípravka (2011 - 2008)
(v závorce jsou doporučené ročníky)

Tyto časy se mohou ještě změnit, o změnách 
budeme informovat. Tréninky jsou 
samozřejmě i pro dívky, nebojte se přijít, 
florbalky můžeme zapůjčit. Přijmeme mezi 
sebe jak hráče, tak i pomocníky na trénování 
(trenéry).
Na závěr bych chtěl říct, že ve čtvrtek 22. 9. 
se uskuteční v 18:00 v sokolovně schůze 
s rodiči. Pobavíme se zde o trénování (možné 
výpomoci), dále o našem tréninkovém plánu 
a hlavně o florbalové lize.
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13. ročNík 
Nohejbalového 
turNaje

V sobotu 26. 8. 2017 se uskutečnil další 
ročník populárního nohejbalového turnaje 
trojic na hřištích TJ Sokol Velatice. Je to již 
13. ročník historie turnaje, kdy se nadšenci 
této populární hry scházejí tradičně na 
konci prázdnin.
Skupina sportovních nohejbalových 
nadšenců tedy opět připravila skvělé 
sportovní klání, kterého se účastnili 
sportovci nejen z okolních obcí, ale i ze 
vzdálenějších míst. Počasí bylo příjemné 
a umožnilo hráčům vydat opravdové 
sportovní výkony.
Ve 13:00 se začali scházet první účastníci, 
kteří se již nemohli dočkat zahájení turnaje 

T Jan Strejček

a nepodlehli horku, touze odpočinku 
a lenošení po obědě. Celkem se sešlo 
5 tříčlenných týmů. Na turnaji se hrálo 
systémem „každý s každým“. Nutno 
podotknout, že na zajímavosti družstev 
a celého turnaje přidává tzv. „losovačka“, 
kdy se tříčlenné týmy losují, to znamená, 
že do poslední chvíle hráči neznají složení 
trojice, ve které budou hrát.
Vzájemný souboj všech hráčů na dva 
vítězné sety, systémem každý s každým 
byl plný zvratů a napínavých okamžiků. 
Vítězem turnaje se stal tým složený z Jana 
Laichmana, Jiřího Putny a Jiřího Dobšíka.
Tímto bych rád pozval i další zájemce 
o tuto hru na pravidelné tréninky, které se 
konají každý čtvrtek od 18:00 v sokolovně. 
Rádi přivítáme mladé hráče, kteří se chtějí 
zapojit do sportu a zdokonalit se v této 
populární hře.
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aNeNské hody 
2017

Je sobota, 22. července, 2017, dopoledne. 
Velatičtí stárci a stárky, tvořící chasu osmi 
párů, pilně pracují na přípravě letošních 
Anenských hodů už bezmála 3 týdny. 
Předchozí den se chlapcům podařilo 
s pomocí hasičů a hasičského auta dovézt 
máju z lesa do Velatic a bezpečně ji na noc 
udložit ve mlýně. Ráno byl strom vyvezen 
vedle kulturního domu a opracován. Dívky 
mezi tím připravovaly věnce, mašličkovaly 
rozmarýnky, uklízely a zdobily plac. Do 
tří hodin odpoledne se musela mája 
ohoblovat, nazdobit a přesunout na plac, 
aby bylo možné ji už jen postavit. K této 
události přispěli pomocnou rukou, jako 
každý rok, všichni silní chlapi a muži 
z celých Velatic. A díky skvělému velení 
Marka Neveselého se za 30 minut mája 

T Marie Bednářová

tyčila nad hlavami všech přihlížejících. 
Mohlo se začít veselit.
V tuto chvíli to pro stárky znamená 
předvést to, co trénovali necelý měsíc. 
Večer je čekalo zpívání padesátníkům 
následované zvaním celé dědiny. A pak 
už se jen rychle dostat na plac a tu máju 
hezky do druhého dne pohlídat. Hlídání 
máje bylo připraveno Hasičským sborem, 
který každoročně zve country kapelu 
Rančery, kteří vyplnili celý večer hudebním 
doprovodem a zpěvem.
Neděle, 23. července, ráno. Hodový den 
začíná už v 7:45 před kapličkou svaté Anny 
slavením mše svaté za obec Velatice. Po 
té už se jen rychle dozdobil plac a stárky 
už se mohly začít připravovat. Česání, 
oblékání, dochystávání občerstvení 
a může se začít. Ve 2 hodiny už nazdobení 
stárci vychází z placu za doprovodu 
sklepníků a dechové kapely Lácaranka. 
Už ze začátku je čeká náročný kopec do 
Zásadí a nad Betlém k hlavní stárce. Dále 
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setkáNí 
PadesátNíků

Jak je již dlouholetou tradicí, sešli se 
v kulturním domě dne 22. července 
v předvečer Anenských hodů padesátníci – 
rodáci a občané naší obce, kteří v letošním 
roce oslaví nebo oslavili padesáté 
narozeniny. Z pozvaných oslavenců se 
dostavilo pět jubilantů se svými partnery. 
V úvodu setkání oslavence přišli pozdravit 
velatičtí stárci a stárky, aby jim popřáli 
k jejich jubileu, pozvali je na Anenské hody 
a zazpívali jim hodové písničky.
Následoval neformální projev 
místostarosty obce, blahopřání za 
sbor pro občanské záležitosti a předání 
drobných dárků a originálního velatického 
trička. Zároveň se jubilanti podepsali 
do pamětní knihy obce. Po společném 
přípitku a večeři pak oslavenci setrvali 
v družné zábavě do pozdních nočních 
hodin.

T Anna Severová

trasa pokračovala ještě o kousek výš, po 
té dlouhá cesta dolů přes Podškolí až 
k obecnímu úřadu, přes náves, Zahrádky, 
kolem Hlučkova a přes Novou ulici až 
zpět na náves. Zde se v kole zazpívalo, 
zatančilo a mohlo se jít na plac. Přišel 
čas na první nástup, který přitáhl nemálo 
zvědavých očí. Následovala večeře 
u stárek, které pohostily nejen své stárky, 
ale také samotnou kapelu. Toto byl však 
jen krátký oddech. O půl osmé už všichni 
museli být zpět na place a v osm začala 
hodová večerní zábava. Ta byla zahájena 
znovu nástupem stárků. Večer se už pak 
nesl v duchu tance, zpěvu, pití a veselí, 
oficiálně zakončený vyhlášením tomboly 
a vynášením stárků. Sice přišel i obávaný 
déšť, ale naštěstí až ve 2 hodiny ráno, 
kdy už oficiální zábava pomalu končila 
a plánovaná after party se přesunula do 
kulturního domu.
Za dva týdny se stárci v krojích letos 
předvedli naposled a to u příležitosti 
kácení máje. Průvod začal až v 18:00 hod., 
kdy všichni stárci vyšli z placu. Trasa byla 
velmi podobná té hodové, jen s méně 
zastávkami. Večerní zábava pak začala 
v osm večer nástupem. Na závěr večera 
bylo stárkami přichystáno půlnoční 
překvapení, následované vynášením a po 
té dražením máje. Letošním majitelem 
máje se stal Petr Novotný.
Na závěr bych chtěla moc poděkovat 
spoluorganizátorům, Hasičskému sboru 
Velatice, kterému se podařilo po dlouhé 
době zrekonstruovat a opravit magacín. 
Dále všem sponzorům, kteří nás jakýmkoli 
způsobem podpořili nebo pomohli. Panu 
starostovi, který se zápalem přinášel 
nové nápady a inovace. Také bych chtěla 
poděkovat naší paní fotografce, Blance 
Ponížilové, která všechny ty krásné chvíle 
zachytila a zvěčnila. A ten největší dík 

patří všem stárkům, kteří se rozhodli 
přidat ruku k dílu a společně celé hody 
nachystat, vše nacvičit, a obléct se do 
kroje.
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Mezi letošní zúčastněné jubilanty patří:
Kolář Aleš, Krčková (roz. Eisneckerová) 
Dana, Neuer Jan, Strejček Jan a Ulrichová 
Marcela. Další pozvaní, kteří se omluvili: 
Oldřiška Matochová (roz. Macháčková), 
Zdeněk Kříž, Jana Křížová, Marie Neveselá 
(roz. Krčková) a Michal Ziman. Paní 
Marcela Galová (roz. Daňková) a Božena 

kiNo bylo a bude

Letní kino děláme už několik let, ale 
letošní ročník byl určitě nejvydařenější. 
Přálo nám počasí a hlavně pohádka Anděl 
páně 2 přilákala zatím největší počet 
návštěvníků. Bylo nás hodně přes stovku. 
I komedie Instalatér z Tuchlovic měla 
úspěch, takže jsme spokojení a určitě 
počítáme s dalším ročníkem.
Protože se nám myšlenka kina na dědině 

T Jan Grolich

Poláčková nás požádaly, aby se mohly 
zúčastnit až příštího setkání a setkat se 
tak se svými spolužáky.
Všem oslavencům přejeme všechno 
nejlepší a do dalších let hodně zdraví, 
spokojenosti a životního elánu.
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9. září
Sportovní odpoledne pro děti
17. září
Kino: Špunti na vodě
22. září
Filmový dokument s přednáškou: Aljaška
28. září
BURTUR v kubbe
29. září
Koncert Mišík & ETC

1. října
BURDŽÁK jarmark
12. října
Jak správně kompostovat
14. října
Podzimní tvořivé odpoledne
15. října
Kino: Bezva ženská na krku

11. listopadu
Taneční zábava pro seniory
12. listopadu
Kino: Jak básníci čekají na zázrak
17. listopadu
Mikulášský turnaj v bollo-ballu

Budou i další akce, u kterých ještě není 
jasný termín a o kterých vás budeme včas 
informovat.

Kalendář akcí

líbí, napadlo nás udělat i podzimní kino 
v rodinném centru. Kapacita je tam 
podstatně menší a filmy by se nezaplatili. 
Požádali jsme proto v rámci občanských 
projektů obec, která nám přispěla 
celkem na tři filmy, na každý 2.000,– Kč. 
Kino tedy bude a bude jen za vstupné 
dobrovolné. Když na vstupném vybereme 
dost peněz, uděláme během zimy ještě 
další promítání. Podzimní kino proběhne 
vždy v neděli po zavírací době kavárny 
Lont, kdy bude nachystané občerstvení 
i pro návštěvníky kina. Vybrali jsme pro 
vás české komedie, které vás jistě pobaví: 
Špunti na vodě, Bezva ženská na krku a Jak 
básnící čekají na zázrak. Termíny promítání 

najdete v kalendáři akcí.
A podzim by ve Velaticích nebyl tím 
pravým podzimem bez BURDŽÁK 
jarmarku. V neděli 1. října tedy opět 
vypukne a bude na vás čekat nejen spousta 
burčáku a vína, ale i nová cimbálka Podluží 
a noví zajímaví prodejci na jarmarku. 
Nesmí ani chybět soutěž o nejlepší 
koláč, která bude letos na téma Švestky 
a povidla. Pro všechny soutěžící máme 
už teď připravenou velmi pěknou „cenu 
útěchy“.
Budeme se na vás těšit!
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V červnu se činnost Sboru dobrovolných 
hasičů ve Velaticích zaměřila na naše 
nejmenší. Ve čtvrtek 15. června se tři 
členové sboru sešli v místní mateřské 
školce na besedu, kde poučili děti o práci 
hasičů, a to jak místních dobrovolných 
hasičů, tak i o práci hasičů obecně. 
Vysvětlili dětem, že hasiči nejsou pouze 
od hašení ohně, ale že voda může být 
i nebezpečná a hasičů může být třeba 
například při povodních. Děti se naučily, že 
práce hasičů je důležitá pro ochranu osob, 
zvířat i majetku, seznámily se s vybavením, 
které používá velatický sbor a zásahová 
jednotka a samy si mohly vyzkoušet 
například komunikaci přes vysílačku 
a svézt se v hasičském autě.
Na besedu ve školce navázal v sobotu 
17. června již tradiční Dětský den s hasiči. 
Pro příchozí děti byla nachystána řada 
stanovišť s úkoly s hasičskou tématikou, 
skákací hrad a pro všechny příchozí bylo 
zajištěno také občerstvení. Přestože 
nám letos počasí příliš nepřálo a kvůli 
chladu nebylo možné využít například 
nachystanou skluzavku s bazénem, mile 
nás překvapila velká návštěvnost. Pobavit 
se a zasoutěžit si přišlo okolo devadesátky 
dětí, na které v závěru odpoledne čekaly 
odměny a dárečky, což by nebylo možné 
bez sponzorů, kterým tímto děkujeme.
Během dětského dne také předvedly 
ukázku hasičského zásahu děti z hasičské 
přípravky, ve které ukázaly, co všechno 
se v kroužku mladých hasičů naučily. 
K vidění bylo nejen hašení ohně, ale 

T

T

Veronika Košinová

Veronika Košinová

letNí období
u hasičů

Závěr Moravské 
ligy tfa

také poskytnutí první pomoci při 
dopravní nehodě, protože zdravověda 
neodmyslitelně patří k hasičské činnosti. 
A pro děti, které v uplynulém školním roce 
navštěvovaly hasičskou přípravku byla 
připravena třetí i červnová akce, na které 
v pátek 23. 6. zakončily sezónu a rozloučily 
se s kolegy a vedoucími před začátkem 
prázdnin.
V červenci a v srpnu pak SDH Velatice 
společně se stárky zajišťoval přípravu 
a průběh tradičních Anenských hodů, 
hlídání a kácení máje. Díky příznivému 
počasí se všechny akce vydařily 
a o návštěvníky nebyla nouze. 

V sobotu 19. srpna ožilo spodní hřiště ve 
Velaticích druhým ročníkem soutěže TFA, 
ve které se o co nejlepší časy a umístění 
poprali nejtvrdší hasiči a hasičky z různých 
koutů republiky. Soutěž v disciplínách 
TFA se skládala z klasických úkolů, které 
simulují ostrý zásah v terénu, a zúčastnilo 
se jí 33 závodníků ve dvou mužských 
kategoriích a 5 závodnic v kategorii žen. 
Velatickým reprezentantům se podařilo 
zaznamenat velmi dobrá umístění. Martin 
Sedlák obsadil 5. a Jiří Novotný 9. místo 
v mužské kategorii do 35 let. Nejstarším 
závodníkem celé soutěže byl Antonín 
Knos, který mezi muži nad 35 let skončil 
ve svém prvním závodě na 7. místě. Mezi 
ženami se umístila Karolína Lungová na 2. 
a Veronika Košinová na 4. místě.
Pro přihlížející fanoušky i závodníky byl 
připraven odpolední a večerní program, 
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který sice trošku kazilo nepříznivé počasí, 
ale našli se vytrvalci, kteří se nenechali 
odradit ani deštěm a užili si celý den. 
Odpoledne uspořádal Klub důchodců 
Velatice pro všechny přítomné turnaj 
v kykkä a večerní posezení zpříjemnili 
hudebním doprovodem manželé Ulrichovi. 
Před soutěží i v jejím průběhu také 
probíhala sbírka hraček, knížek a pyžámek 
pro děti z onkologického oddělení 
brněnské Dětské nemocnice, které budou 
spolu s hračkami vybranými z dalších 
závodů Moravské ligy TFA předány 
v průběhu podzimu.
Moravskou ligu TFA založilo pět sborů 
dobrovolných hasičů v Jihomoravském 
a Pardubickém kraji a každý zúčastněný 
sbor pořádal jeden závod v TFA. Pořadí 
účastníků každého závodu bylo bodováno 
a výsledky se sčítaly do celkového 
hodnocení Moravské ligy TFA. V sobotu 
2. září proběhla poslední soutěž, která se 
uskutečnila v Doubravici nad Svitavou. 
Na závěr soutěže byly vyhlášeny i celkové 
výsledky ligy a odměněni nejlepší 
účastníci. Za SDH Velatice se soutěží v ML 
TFA zúčastňoval v kategorii mužů do 35 
let Martin Sedlák, který v celkovém pořadí 
zaznamenal 7. místo a Karolína Lungová 
s Veronikou Košinovou, kterým kvůli 
absenci na jedné soutěži unikly stupně 
vítězů a obsadily v kategorii žen celkové 4. 
a 5. místo.
Během soutěže byli v Doubravici nad 
Svitavou přítomni pracovníci transfúzní 
stanice boskovické nemocnice a přímo 
na místě odebírali vzorky krve zájemcům 
o zápis do registru dárců kostní dřeně, 
čímž byla završena charitativní iniciativa, 
která celou sezónu Moravskou ligu TFA 
doprovázela. Přímo na poslední soutěži 
se přihlásilo 12 zájemců o dárcovství 
kostní dřeně, kterým byly odebrány 

vzorky krve, a budou moci být zařazeni do 
národního registru dárců. Již v průběhu 
sezóny probíhala na všech závodech 
osvěta o možnostech dárcovství a před 
doubravickou soutěží už se několik 
dobrovolníků do registru nechalo zapsat, 
což považujeme jako jeden z organizačních 
týmu ML TFA za veliký úspěch, který může 
pomoci zachránit životy těžce nemocných 
lidí. Proto bychom chtěli poděkovat 
všem, kteří jakýmkoliv způsobem přispěli 
k vydařenému průběhu prvního ročníku 
Moravské ligy a pomohli svým příspěvkem 
do sbírky hraček nebo zápisem do registru.
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zaznamenal 7. místo a Karolína Lungová 
s Veronikou Košinovou, kterým kvůli 
absenci na jedné soutěži unikly stupně 
vítězů a obsadily v kategorii žen celkové 4. 

Během soutěže byli v Doubravici nad 
Svitavou přítomni pracovníci transfúzní 
stanice boskovické nemocnice a přímo 
na místě odebírali vzorky krve zájemcům 
o zápis do registru dárců kostní dřeně, 
čímž byla završena charitativní iniciativa, 
která celou sezónu Moravskou ligu TFA 
doprovázela. Přímo na poslední soutěži 
se přihlásilo 12 zájemců o dárcovství 
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Školka Získala 
dotaci

Naše škola se stala úspěšným žadatelem 
v rámci výzvy 02 _ 16 _ 022 Podpora 
škol formou projektů zjednodušeného 
vykazování – Šablony pro MŠ a ZŠ I.
Tento projekt „MŠ Velatice 22“ je 
spolufinancován Evropskou unií a je 
kombinací aktivit z těchto oblastí: 
personální podpora, osobnostně 
sociální a profesní rozvoj pedagogů MŠ, 
usnadňování přechodu dětí z MŠ do ZŠ.
Cílem projektu je personální posílení 
našeho týmu o školního asistenta 
v mateřské škole, podpora vzdělávání 
pedagogů v kurzech zaměřených na 
osobnostně sociální rozvoj, čtenářskou 
a matematickou pregramotnost, 
prevenci logopedických vad a problémů 
komunikačních schopností u dětí, sdílení 
zkušeností pedagogů z různých škol 
prostřednictvím vzájemných návštěv 
a prohloubení spolupráce s rodiči dětí 
prostřednictvím odborně zaměřených 
tematických setkávání. 

Nabídka obědů 
v MŠ velatice

Prázdniny uplynuly jako voda a spolu 
se začátkem školního roku nabízí naše 
mateřská škola občanům tuto formu 
stravování.
Nabídka odběru obědů ze školní kuchyně 
je nově možná pro všechny občany, kteří 
mají zájem od 4. 9. 2017. Cena obědu je 
57,– Kč pro důchodce a 58,– Kč pro ostatní 

deváťačka

Začíná škola a já nastupuji do deváté 
třídy. Strašně rychle mi těch 8 let uteklo. 
Vzpomínám si, jak jsem šla do 1. třídy 
a hodně jsem se těšila, ale zároveň jsem 
se i bála, jaké to v té škole bude a jací 
budou učitelé. Naštěstí jsem dostala toho 
nejhodnějšího anděla Míšu Ftačníkovou, 
která se o mě krásně starala a se vším mi 
pomáhala. Teď jsem anděl já a budu se 
snažit svým prvňáčkům pomáhat a starat 
se o ně jak jen budu moct, aby se jim ve 
škole líbilo a ničeho se nebáli. Přeji všem 

T

T

T

Lenka Marková

Lenka Marková

Zuzana Pejřilová

strávníky. Je zapotřebí vlastní jídlonosič, 
výdej obědů je každý všední den od 11:30 
hod. do 12:00 hod. Jídelníček, který 
kuchyně nabízí má své výhody i nevýhody, 
zastánce i odpůrce. Jeho skladba vychází 
z legislativně dané vyhlášky č. 107/2005 
Sb. o školním stravování a je tudíž pro 
školní stravovací provozy závazná. Díky 
této vyhlášce stát kontroluje zda-li školní 
jídelny plní svoji funkci: sytící, zdravotně 
výživnou a výchovně vzdělávací. A nebylo 
by v našem státě funkčního systému, 
kdyby se nedal kontrolovat. Měřítko, 
podle kterého se skladba jídelníčku hlídá, 
nazýváme spotřební koš. Tento pomyslný 
strašák říká naši paní vedoucí školní jídelny 
Janě Poláčkové, které potravinové skupiny 
(maso, ryby, mléko, mléčné výrobky, 
tuky volné, cukry volné, ovoce, zelenina, 
brambory, luštěniny) v jaké četnosti 
zařadit tak, aby jídelníček byl pestrý 
a zastoupení všech i problematických 
skupin: luštěniny, ryby, zelenina, ovoce 
bylo vyvážené. Kontakt pro bližší 
informace na tel. čísle: 544 250 432.
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Zážitky 
Z PráZdNiN

Je konec srpna a je nám jasné, že prázdniny 
opět utekly jako voda. Čeká nás škola, mě 
4. třída a Karolínka jde do školy poprvé 
do 1.A. Nám už nezbyde nic jiného než na 
prázdniny jen vzpomínat.
Letos jsme měli prázdniny dost nabité. 
Na začátku prázdnin jsme jeli s babičkou 
a dědou do Francie do Saint Tropez, kde 
jsme viděli nádherný ohňostroj, kosatky 
s delfíny v Marinelandu a i koupání v moři 
bylo báječné. Poté jsme byli s mamkou 
na dovolené v jižních Čechách. Naším 
největším zážitkem byl 15 km dlouhý 
výlet na Boubín a k boubínskému pralesu, 
cestou zpět jsme jeli vláčkem. Po návratu 
z dovolené jsme si užili naše hody a jeli 
zase k babičce na prázdniny, máme to tam 
moc rádi. Byli jsme v Praze na Křižíkově 
fontáně, v obřím mraveništi v Písku, 
v pohádkové kovárně a dokonce i na 
pouti ve Strunkovicích nad Blanicí. Ani 
návštěva u táty nebyla špatná, vzal nás 
do zoo v Olomouci, na hrad Karlštejn a do 
technického muzea v Plzni. Předposlední 
týden jsme byli na farním táboře, kde jsme 
hledali Buchlovický poklad.
Teď už si jen zvyknout na ranní vstávání, 
nachystat aktovky a hurá do školy.

huascaraN
          Ludmila „Rakša“ Zikušková

Činnost Huascaránu začala 19. 9. 1977. Do 
staré klubovny se trousili děti. Já sedím za 
stolem a pozoruji je, ještě netuším jaký kdo 
bude ale přijdou mne sympatičtí. Venku se 
stmívá, vezmeme si bubínky a z klubovy se 
ozývají indiánké písně.
Na našich schůzek čtyrikrát týdně, kmenových 
nedělí a pravidelných vícedenních výpravách 
se vídáme velmi často. Navíc děcka každý den 
po škole přijdou děcka ke mě.
Náš první tábor byl na Večerničkách 
u Bojkovic. Druhý byl pochod po Bílých 
Karpatech. Třetí v chýších v Údolí Bratrství 
a počtvrté Adršpach.
V Adršpachu jsme měli veliké problémy 
s policajty a proto jsme se přehlásili do 
TOMů. Poslední tábor kdy jsme ještě nebyli 
pod TOM byl čtyřtýdenní, po třech týdnech 
jsme odvezli děcka domů a dál jsme tábořili 
v Supích skalách. Byl to nezapomenutelný 
zážitek. Měli jsme pár problému s policajty ale 
děcka byli už tak vychované, že když viděli jak 
někdo přichází, zbalili tašky s jídlem, rozdělali 
nástěnku a otevřeli stan Družby. Ve stanu 
Družby byli dopisy a dárečky ze Sovětského 
svazu a když se odhalila nástěnka tak na ní 
byla další etapa táborové hry Rudý průkopník.
Pokračování příště…

T Kateřina Poláčková, 4.A
Karolína Poláčková, 1.A

prvňáčkům, aby se jim v první třídě líbilo 
a vzpomínali na ni jen v dobrém tak jako 
já. T
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T Jaromír Poláček

o několika zdařených veřejných 
akcí KD Velatic v letošním roce, ať 
to bylo ozdobení velikonočního 

letNí ZPrávy 
Z klubu důchodců

stromu na návsi, jarní zábava v kulturním 
domě, Prvomájový turnaj ve woodballe, 
Otvírání studánek na Jelenici a dalších 
samostatných akcí KD publikovaných 
již v předchozím Zpravodaji, následuje 
další významná družební akce s mládeží 
Kociánky Brno.
Tato organizace s tělesně postiženými 
mladými lidmi, ale jinak duchem 
sportovně založenými a někdy i výkony 
převyšující jejich možnosti, jsou pro ně 
jednou z atrakcí, jak se zařadit úspěšně 
do společenského procesu a kulturního 

P vyžití. Proto náš Klub již po několikáté tuto 
mládež zve ke společnému zápolení pro ně 
v dostupných soutěžních hrách a připraví 
jim podmínky, na které se již dopředu těší, 
jak sami říkají, což dokazují svou vděčností.
Už jenom slavnostní uvítání panem 
starostou obce Janem Grolichem 
a předsedou KD Velatic Láďou Flekem, 
umocňuje náš vřelý vztah a pochopení pro 
jejich náročné životní podmínky, stejně 
jako bohaté pohoštění od našich seniorek, 
které jim vždy ochotně připraví.
Rozlosování, při kterém soutěží každý 
s jedním seniorem, dává záruky na dobré 
umístění, za které jsou nakonec všichni 
oceněni a šťastni.
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Ještě 27. května uskutečnila menší 
skupinka našeho KD již druhý letošní 
výlet do brněnského arboreta na výstavu 
kosatců, které hýřily všemi barvami, 
a stálo to jistě za to.
V sobotu za horkého odpoledne, 24. června 
se uskutečnil na spodním hřišti TJ „ Turnaj 
v mölkkách“ za velké účasti domácích 
a přespolních příznivců této hry. Kromě 
tradičních medailí si vítězové jednotlivých 
skupin odnesli i chutné vánočky, darované 
sponzorem – pekárnou z Viničních Šumic
Další turnaj, tentokrát v Kyykkä rovněž 
na hřišti TJ Velatice, se odehrává již 
v prázdninovém období 6. července, 
současně jako vzpomínka na historickou 
událost našich dějin „ upálení M.J.Husa“. 
Tuto událost, kterou po tradičních 
každoročních velatických vzpomínkových 
oslavách, dnes již z minulého století, 
s velkou zapálenou hranicí nad lomem, 
obnovil částečně náš Klub důchodců, 
sice v úplně jiném pojetí, ale přesto 
i s proslovem o události té doby, tentokrát 
v režii Vojty Ftačníka.
Turnaj, který vyplnil soutěžícími téměř 
celé spodní hřiště a kterého se zúčastnila 

m.j. i početná skupina kamarádů z Holubic, 
kteří si zaslouženě odnesli několik 
významných trofejí z tohoto turnaje a kteří 
si velatickou pohostinnost a společnost 
našeho Klubu, trvale oblíbili.
Úterní hry, ve stolních minimölkách 
v kulturním domě, tentokrát zastínila 
velkolepá oslava 70-tých narozenin Pepíka 
Řičánka, který nejen že zářil radostí od 
gratulantů ale hlavně od polibků všech 
dam. K slavnostnímu veselí přispěla 
i harmonika Milana z Tvarožné, při které 
si Pepík zanotoval, a v sólovém tanci ho 
provedly všechny seniorky.
Ještě v období prázdnin 18. 7. se při hrách 
na hřišti uskutečnila oslava narozenin 
Zdeny a Pavla a 8. srpna pak ještě oslava 
Jožky Grolicha.
Klub důchodců rovněž přispěl svou hrou 
Kyykkä, k obohacení a vyplnění sobotního 
slavnostního dne 19.8, pořádaného SDH 
Velatice, nazvaného „TFA Velatice“, kterou 
si řada návštěvníků se zájmem vyzkoušela.
Můžeme tak bilancovat, poměrně úspěšné 
půlroční období činnosti Klubu.
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Zprávy z farnosti

„Modleme se 
jedni za druhé…“
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Zprávy z farnosti

T Anna Severová

ednou z prvních prázdninových 
akcí byla pěší pouť na Turzovku. Asi 
18 poutníků převážně z Blažovic, 

„Modleme se 
jedni za druhé…“

j
ale také z naší obce putovalo od neděle 
9. července z Blažovic přes sv. Urban 
a Lutršték do Bučovic, přes Litenčickou 
pahorkatinu do Roštína, přes Chřiby 
do Zlína, Hostýnskou pahorkatinou do 
Vsetína, další den do Velkých Karlovic 
až v pátek došli na Turzovku, kde 
společně s poutníky, kteří přijeli v sobotu 
autobusem, oslavili v nově postaveném 
kostele mši svatou.
K významným akcím letošního léta, které 
se účastnila i mládež naší farnosti, patřilo 
celostátní setkání mládeže Olomouci, kde 
se sešlo na šest a půl tisíce mladých. Šlo 
již o šesté setkání, přičemž první bylo již 
v r.1993 a od roku 2002 se mládež setkává 
v pětiletých intervalech. Moto letošního 
setkání „Nebojte se!“ chce mladé ubezpečit 
o lásce Boží a jeho ochraně a zbavit strachů 
být sami sebou, strachu z budoucnosti, 
z druhých lidí, z cizích kultur a odlišných 
názorů. Od 15. do 20. srpna se tak mohla 
mládež účastnit společných workshopů, 
mší, promluv, vystoupení hudebních 
skupin, sportovních akcí a hlavně společně 
naslouchat Božímu slovu.
15. srpna na svátek Nanebevzetí Panny 

Marie se jako každoročně konala 
autobusová pouť na sv. Hostýn.
Závěr prázdnin patřil farní chaloupce – 
křesťanskému táboru pro děti ve Starých 
Hutích na úpatí Buchlovských kopců. 
Týdenního pobytu se účastnilo dvacet 
osm dětí, osm vedoucích a otec Jiří. Děti 
měly zázemí ve dvou objektech, které dříve 
využívali františkáni. Během společného 
týdne společně prožívaly příběh rytíře 
Jana Žďánského ze Zástřizl a snažily se ho 
vysvobodit a objevit starý poklad. Plnily 
úkoly, aby dosáhly rytířské hodnosti, 
hrály hry, navštívily hrad Buchlov, na 
stezce odvahy se setkaly s bílou paní, 
stavěly hrady, ale hlavně se učily žít 
ve společenství, přijímat se navzájem 
a pomáhat si.
Za chvíli začne školní rok a otec Jiří chce 
pokračovat v katechezích pro mladší děti 
během středečních mší svatých, které 
se konají od 18.30, pokud o to budou mít 
rodiče zájem.
S koncem prázdnin se vrátíme do běžných 
kolejí a zaběhnutých povinností. Přeji 
Vám, abyste z letních chvil odpočinku, 
dovolených a prožitých setkání čerpali 
během všedních dní, které nás čekají.

farNost o PráZdNiNách
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roce 1962 na podzim ujali se 
pracovníci místního národního 

1963
výstavba vodovodu i. část

výboru v čele s tajemníkem 70letým 
Bohdanem Vašíčkem výstavby 
celoobecního vodovodu v naší obci. Byla 
učiněna osobní intervence u okresního 
národního výboru, na základě které 
byli okresem vysláni dva inženýři k nám 
do Velatic na průzkum. Jelikož zjistili, 
že je u nás vybudována čerpací stanice 
a vodojem, které vybudovalo jednotné 
zemědělské družstvo v takovém rozsahu, 
proto se rozhodli, že ve Velaticích se může 
celoobecní vodovod vybudovat, poněvadž 

jsou pro to předpoklady. Na základě tohoto 
jednání byla vyhotovena dokumentace 
a odeslána ve stanovené lhůtě na okresní 
národní výbor k přepracování. Výstavbu 
vodovodu povolil okresní národní výbor 
jen tehdy, když zajištěn bude potřebný 
materiál, a žádal, aby o této záruce bylo 
vyhotoveno potvrzení a odesláno na 
okresní národní výbor. Dokumentace 
byla místnímu národnímu výboru třikrát 
vrácena k přepracování. Pracovníci 
místního národního výboru za velmi 
těžkých okolností a podmínek zajistili 
tento materiál u pozemních staveb a toto 

v
T Antonín Neveselý, kronikář
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potvrzení o zajištění materiálu pro 
výstavbu vodovodu v naší obci doručili na 
okresní národní výbor. Na základě tohoto 
povolil okresní národní výbor na akci 
výstavby vodovodu v naší obci 150.000,– 
Kčs. Tato výstavba vodovodu bude 
provedena v akci „Z“. Peněz bude použito 
pouze na materiál a montáž, ostatní práce 
se musí provést zdarma, tj. svépomocí 
občanů, týká se to vyhloubení zákopu 
a zahrnování.
Dne 3. května bylo provedeno 
komisionální řízení v naší obci za účasti 
zástupců okresního národního výboru, 
jednotného zemědělského družstva 
Velatice a místního národního výboru 
Jiříkovice, kde byly projednány další 
náležitosti týkající se výstavby vodovodu. 
Byly přepracovány znovu plány dle nových 
změn, které vyhotovil krajský zemědělský 
projektový ústav – Brno Gottvaldova 
č.73 za obnos 10.998,– Kčs. Jelikož práce 
s výkopem by byly příliš namáhavé, kdyby 
byly prováděny ručně, projednali proto 
pracovníci místního národního výboru 
návrh, aby tyto výkopové práce byly 
provedeny mechanizačně. Pracovníci 
místního národního výboru projednali 
tuto záležitost s okresním stavebním 
podnikem a ředitelem Brázdou, který 
vyšel MNV velmi ochotně vstříc a po 
zjištěném propočtu oznámil, že toto 
rýhování by vyžádalo náklad až 45.000,– 
Kčs. Dle propočtu by připadl poplatek za 
bagrování výkopu na jedno domovní číslo 
300,– Kčs. Na základě toho byla ustavena 
devítičlenná komise pro výstavbu 
vodovodu z následujících občanů: Severa 
Miroslav, Svoboda Jan, Matula Jan, 
Macháček Oldřich, Macháček Miroslav, 
Kobza Julius, Kuklínek František, Opletal 
Bedřich, Košina Antonín ml. Jelikož byl 
zajištěn obnos na rýhování, vyslal k nám 

do Velatic okresní státní podnik bagr pro 
rýhování výkopu. S tímto bagrem přijel 
Ivan Popov, velmi šikovný a sympatický 
řidič, původem Rus. Stal se velmi brzy 
populární a oblíbený, poněvadž práce 
prováděl dobře a svědomitě. S rýhováním 
započato na novém stavebním obvodě za 
školou. Zde na tomto obvodě se vyskytlo 
několik nepříjemných kontroverzí ze 
strany tamních občanů. Odpovědný 
vedoucí pro výstavbu vodovodu 
ustanoven místním národním výborem 
71letý poslanec místního národního 
výboru Bohdan Vašíček č. 48. S občany 
provokujícími výstavbu vodovodu měl 
časté a těžké dohady, taktéž musel 
spolknout mnohou trpkou pilulku 
urážejících řečí od neomalených občanů, 
kteří dovedou ztěžovat a otravovat 
člověka mírné a dobré povahy, při jeho 
vyčerpávající práci, pro dobro všech 
občanů konané. Mnohdy i přes mnohé 
protesty občanů ignorujících stavbu 
vodovodu, postupoval vedoucí Vašíček 
za vytčeným cílem překonat všechny 
překážky, které vyvstávaly denně a na 
všech úsecích v obci, se kterými se musel 
stále potýkat a vyrovnávat. Po vyrýhování 
zákopu na nové čtvrti za školou převezl 
Ivan bagr na druhý konec osady a sice 
od tvaroženské cesty od domu č 110 
směrem dolů do Zaosadí a do večera byl 
výkop vyhlouben až ke studním k domu 
č. 65. Druhého dne započal na Betlémě 
a zahradami od domu č. 64 a u studní se 
oba vyhloubené zákopy spojily v jeden, 
se kterým Ivan Popov pokračoval až 
k národnímu výboru. Zde bylo nutno 
učiniti pauzu, neboť na další výkop nebylo 
trubek a rour na další výkop. Nebylo 
možné rozvrtati celou osadu, neboť se 
blížily žně. 
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Velatická štafeta

V každém vydání zpravodaje dostane jeden z velatických občanů od jiného 
pět otázek, na které zodpoví a předá pomyslnou štafetu s pěti zajímavými 
otázkami dalšímu „závodníkovi“. V tomto čísle zpravodaje přebírá štafetový 
kolík od paní Mileny Brzobohaté Radim eliáš, který má na starosti organizaci 
volného času pro děti v kmeni nazvaném Huascarán. Letos bude výročí 40 
let od založení kmene, takže budou jeho členové pořádat akci s fotkami 
i promítáním, o které se včas dozvíte.

Vedeš ještě Huascarán? Jak dlouho a jak ses 
k tomu dostal?
Ano, v kmeni jsem asi patnáct let a vedu 
ho pět let. Do Huascaranu jsem se dostal 
vlastně náhodou, když jsem potkal děcka 
s Rakshou na jedné z procházek v lese.

Jak bys popsal činnost Huascaránu?
Činnost kmene je hlavně výchova dětí 
k úctě a životu v přírodě. Máme pravidelné 
schůzky, jezdíme na výpravy a každé léto 
pořádáme tábor.

Jak staré děti chodí do Huascaránu? Mohou 
se přihlašovat noví zájemci?
Woodcraft je pro všechny, ale na schůzky 
bereme všechny děti od šesti let.

Pořádali jste letos zase dětský tábor?
Ano, tábor jsme pořádali jako každý rok. 
Opět jsme byli v Údolí Černého čápa 
u Drozdovské Pily.

Máte nějakou zajímavou historku z tábora?
Tak třeba letos jsem se jeden den probudil 
a přede mou v týpí byla pověšená vlajka 
z vedlejšího tábora. Dozvěděl jsem se, že 
mí dva mladší vedoucí šli v noci na přepad, 
sebrali vlajku a na stožáru nechali jen 
vzkaz: „My jsme to nebyli. Huascaran“. 
Čekali jsem odvetnou noční akci. Místo 
toho nás přišel přepadnout celý jejich 
tábor s trojnásobnou početní převahou. 
A nakonec nás všechny pozvali na puding.

Štafetu dále předává Zuzce Kotulánové.

MileNa 
brZobohatá × radiM 

eliáŠ

Narozené děti:
Kabrda Alfréd

Přejeme mnoho zdraví 
a štěstí do nového života.

Blahopřání jubilantům
V měsících červenec až 
září oslaví významné 
životní jubileum tito naši 
spoluobčané:

70 let:
Křížová Zdeňka

60 let:
Kosíková Zdeňka

Všem oslavencům přejeme 
hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti do dalších let.

T Anna Severová

Společenská 
kronika














